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Zápis č. 14 

z jednání Komise pro rozvoj strukturálně znevýhodněných 
oblastí 

Rady Olomouckého kraje 

ze dne 7. 9. 2023 
 

Přítomni: Nepřítomni:  

Blišťanová Zdeňka, Mgr. Bc. 

Měřínský Petr, Ing. 

Mimrová Sieglinde, Bc. 

Mochťák Jan, Mgr. 

Nimrichtr Jaroslav 

Pavlas Jiří, Mgr. 

Skřivánek Miroslav, Ing., Ph.D. 

Ťulpík Josef, Ing. 

 

Brázda Rostislav 

Novotná Monika, Mgr. 

 

Omluveni:  

Dohnal Marek, Ing. 

Hudlík Jaroslav, DiS. 

Husička Petr, Bc. 

Rada Tomáš, Ing. 

Stejskal Pavel 

Šafařík Jan, Ing., MBA 

  

Tajemník: Hosté: 

Novotná Marta, Ing. Bohušová Barbora, Ing. 

Fojtíková Zuzana 

Podivínský Pavel, Mgr. 

Juránek Jiří, RNDr., Ph.D. 

 

Garant za Radu Olomouckého kraje: 

Šafařík Jan, Ing., MBA 
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Program: 

1. Zahájení, schválení programu zasedání 

2. Informace z jednání orgánů kraje 

3. Koncepce rodinné politiky Olomouckého kraje na období 2023-2027, aktuální a  

4. Pozemkové úpravy 

5. Aktuální informace o činnosti koordinátora HSOÚ 

6. Různé 

Zápis: 

1. Zahájení, schválení programu zasedání 

Zasedání zahájila předsedkyně Komise Mgr. Bc. Zdeňka Blišťanová, přivítala členy a 
hosty.  

Po přivítání členů a hostů konstatovala, že Komise je s ohledem na přítomnost 
nadpoloviční většiny členů usnášeníschopná. Dále uvedla, že členům byla předem 
zaslána pozvánka s programem zasedání a podkladové materiály. Předsedkyně Komise 
následně vyzvala členy k případným připomínkám či doplnění programu. S ohledem na 
to, že nevzešly žádné podněty, byl program jednohlasně přijat. 

 

2. Informace z jednání orgánů kraje 

Ing. Novotná představila materiály projednané Radou Olomouckého kraje a 
Zastupitelstvem Olomouckého kraje, které byly předloženy Odborem strategického 
rozvoje kraje KÚOK, a to za období od jednání Komise dne 1. 6. 2023. 

Seznam předložených materiálů je přílohou č. 1 zápisu. 

Výstupy z diskuze: 

Mgr. Pavlas podal informace k projektu OK - Obědy do škol. Sdělil, že administrace je 
mnohem náročnější než v minulých letech a odradila i mnoho zájemců z řad ředitelů 
škol. Termín pro školy k uzavření žádosti o dotaci byl k 1. 9. 2023 a až v těchto dnech 
chodí rodiče a zákonní zástupci s potvrzením z Úřadu práce, z oddělení hmotné nouze 
s tím, že ve škole mají nárok na obědy. Školy poté volají na oddělení hmotné nouze, že 
je již po termínu, ovšem na oddělení hmotné nouze je jim sděleno, že jim neříkají, že 
mají nárok na obědy, ovšem jim pouze vydávají potvrzení, že jsou příjemci dávek. Žádost 
o dotaci se podává přes systém RAP, což funguje dobře. I tak ještě je nezbytné, aby šla 
žádost ještě datovou schránkou naskenovaná, včetně všech příloh s elektronickým 
podpisem a časovým razítkem. Upozornil na to, že mnoho ředitelů škol odradila složitá 
administrace a termín pro uzavření žádostí o dotaci. Ing. Novotná sdělila, že 
administrativa vychází z Operačního programu Zaměstnanost plus. Kraje k ní můžou 
v podstatě vždycky něco přidat, ale nesmí nic popřít. Doplnila, že informace předá odd. 
projektového řízení. Mgr. Pavlas ještě dodal, že do letošního roku stačila smlouva a 
dodatkem se aktualizoval počet žáků. Podotkl také, že šlo o jiný operační program. 

Paní Fojtíková se dotázala na dotační program Obchůdek, jestli je financován z dvojích 
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zdrojů. Ing. Novotná reagovala, že dotační program Obchůdek je financován z národních 
zdrojů a krajských zdrojů. Vzhledem k tomu, že v loňském roce bylo doručeno více 
žádostí o podporu než byla alokace, tak se kraj rozhodl navýšit alokaci ze svého 
rozpočtu. Dále se paní Fojtíková zeptala, zda když by nebyly prostředky z národních 
zdrojů na dotační program Obchůdek, tak to bude znamenat, že ani kraj neposkytne 
finanční příspěvek. Ing. Novotná odpověděla, že v Radě Olomouckého kraje 28. 8. 2023 
byl materiál, který se zabýval vyhlášením  dalšího kola tohoto dotačního programu, 
z rozpočtu kraje. Po Zastupitelstvu Olomouckého kraje má být dotační program 
vyhlášen. Před Radou Olomouckého kraje byly obdrženy informace, že Ministerstvo 
průmyslu a obchodu zatím o svém příspěvku do krajských programů Obchůdek 
nerozhodlo, protože vyjednává o úsporném balíčku. 

 

3. Koncepce rodinné politiky Olomouckého kraje na období 2023 – 2027, aktuální 
a připravované nástroje podpory v oblasti sociální 

Předsedkyně Komise Mgr. Bc. Blišťanová předala slovo Mgr. Podivínskému, vedoucímu 
oddělení sociálně-právní ochrany na Odboru sociálních věcí KÚOK, který vystoupil 
s prezentací ke Koncepci rodinné politiky Olomouckého kraje na období 2023-2027.  

Mgr. Podivínský nejprve sdělil z čeho vychází rodinná politika kraje. Následně informoval 
o hlavním cíli regionální rodinné politiky, kterým je tvorba a podpora vhodných podmínek 
pro zakládání rodin a fungování rodin na úrovni krajů a obcí. Cílem koncepce je 
systematicky rozvíjet prorodinné a proseniorské aktivity Olomouckého kraje, které jsou 
vykonávány nad rámec zákonných povinností. Koncepce se zaměřuje primárně na 
funkční rodiny, protože problematika rodin se specifickými potřebami pomoci je již 
dlouhodobě řešena prostřednictvím střednědobého plánování rozvoje sociálních služeb 
v Olomouckém kraji. 

Následně se přednášející zaměřil na Akční plán Koncepce rodinné politiky Olomouckého 
kraje na rok 2024 a podal informace, kdo se podílel na jeho vytvoření. Olomoucký kraj 
doporučuje pro rok 2024 realizaci a podporu sedmi priorit, které zahrnují Vhodné 
podmínky pro rodiny, Slaďování osobního, rodinného a pracovního života, Podpora 
služeb pro rodiny, Podpora aktivního způsobu života seniorů, Podpora komunitního 
života a dobrovolnictví, Institucionální a koncepční zajištění rodinné politiky a 
Informovanost, osvěta a propagace. Každou prioritu blíže přiblížil.  

Prezentace je přílohou č. 2 zápisu. 

Výstupy z diskuze: 

Ing. Skřivánek, Ph.D. sdělil, že je rád, že taková koncepce je zpracovaná a Olomoucký 
kraj se tématem rodiny zabývá. Poukázal na to, že poprvé se k němu dostala takto 
ucelená informace ohledně rodinné politiky Olomouckého kraje. Mgr. Podivínský sdělil, 
že se snaží, aby o koncepci byla dostatečná informovanost. Informace týkající se 
rodinné politiky bývají prezentovány i na Konferenci samospráv apod. Když dělali aktivitu 
audit familyfriendlycommunity, tak oslovovali všechny obce Olomouckého kraje, které 
dostaly možnost přihlásit se do podpory.  

Dále Ing. Skřivánek, Ph.D. sdělil, že má doma rodinu ukrajinských uprchlíků, kde jsou 
dvě děti a maminka. Děti nemají jiné povinnosti a aktivity než je škola a pokud nejsou 
v ní, tak jsou doma. Dotázal se, zda funguje nějaká integrace těchto ukrajinských 
uprchlíků. Mgr. Podivínský informoval, že v rámci kraje funguje Krajské centrum pomoci 
Ukrajině, které přímo koordinuje aktivity na základě potřeb. Samostatnými 
volnočasovými aktivitami se zabývá v Olomouci sdružení Olivy, z.s.   

Dále se Ing. Skřivánek dotázal na aktivitu „V rodině na rovinu“, což by se mělo týkat 
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finančního poradenství pro rodiny. Poukázal na nezbytnost vzdělávání finanční 
gramotnosti. Mgr. Podivínský informoval, že v příštím roce by měl být vyhlášen nový 
dotační titul, který bude zaměřen právě na podporu dluhového poradenství, a to na 
základě zvyšující se poptávky a potřeby, která je z regionu.  

Také se ještě Ing. Skřivánek doptal na to, zda nedělá Olomoucký kraj v rodinné politice 
něco špatně, protože rodiny se stěhují mimo něj a kraj o ně chudne. Mgr. Podivínský 
sdělil, že by šlo pomoct tomu, aby rodiny neodcházely pryč, kdyby situace nejen na trhu 
práce, ale také bytová situace byla příznivější. Je mnoho faktorů, které to ovlivňují. 
V rámci této koncepce si kraj neklade ambici, aby dokázal úplně všechno podporovat a 
financovat. Kraj se snaží zajistit obyvatelům nejpřívětivější život. 

Mgr. Bc. Blišťanová navrhla zaslání Koncepce rodinné politiky Olomouckého kraje na 
období 2023-2027 na obce, když je tento dokument zpracován. Mgr. Podivínský 
reagoval, že nechtějí obce zbytečně zahltit, Koncepce je dostupná na webu kraje. 

 

4. Informace k vyhlašovaným dotačním programům z rozpočtu Olomouckého 
kraje na rok 2024 

Ing. Novotná informovala, že v rámci tohoto bodu programu měl být členům připraven 
přehled úplného výčtu dotačních programů Olomouckého kraje, které se uvažují 
v příštím roce vyhlásit. Jedná se o materiál, který bude projednáván na Zastupitelstvu 
Olomouckého kraje v září. Původně měl být tento materiál předložen Radě 
Olomouckého kraje 28. srpna 2023, ale z důvodu, že nebylo ukončeno projednávání 
alokací v jednotlivých dotačních programech na poradách vedení, není možné 
prezentovat materiál na tomto jednání Komise. Materiál bude projednáván v Radě 
Olomouckého kraje až 11. září 2023. 

V administraci dotačních programů pro příští rok neproběhne žádná změna, bude 
zachován princip jak předkládání žádosti, tak hodnocení žádosti a využití poradních 
orgánů, stejně jako v letošním roce. Souhrnný materiál s informacemi k vyhlašovaným 
dotačním programům z rozpočtu Olomouckého kraje na rok 2024 bude představen na 
listopadovém jednání Komise.  

 

5. Zhodnocení činnosti Komise za uplynulé 3 roky 

Paní předsedkyně Mgr. Bc. Blišťanová okomentovala činnost Komise v letech 2021-
2023.  

Materiál je přílohou č. 3 zápisu. 

Výstupy z diskuze: 

Mgr. Bc. Blišťanová se dotázala k návrhu nového dotačního titulu na rok 2024 
zaměřeného na poskytování stipendií poskytovatelům zdravotní péče, zda bude 
zaveden. Ing. Novotná sdělila, že nedokáže odpovědět, materiál nebyl projednán 
v orgánech kraje.  

Ing. Skřivánek, Ph.D. navrhl pozvat na příští jednání náměstka ministra zdravotnictví. 

Mgr. Bc. Blišťanová požádala o prověření, zda byla podepsána dohoda týkající se 
spolupráce zdravotnické záchranné služby na česko-polském pohraničí. Na základě 
informací od ing. Vlasáka z ESUS Novum tato dohoda není podepsaná, Ministerstvo 
zdravotnictví ČR již zaslalo návrh dohody na polské ministerstvo zdravotnictví. 
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6. Aktuální informace o činnosti koordinátora HSOÚ 

Ing. Novotná vystoupila s prezentací Aktuální informace o činnosti koordinátora HSOÚ. 
Nejprve Ing. Novotná informovala o národním dotačním titulu Podpora rozvoje 
hospodářsky a sociálně ohrožených regionů, který má být zaměřen na podporu 
občanské vybavenosti a obslužnosti obcí a také podpory absorpční kapacity. Dosud 
nebylo rozhodnuto o zakotvení dotačního titulu. Příprava dotačního titulu je opožděna, 
nyní probíhá na MMR zpracování základní struktury programu. Projednání s partnery 
z území se předpokládá na podzim 2023. Do konce roku by měl být dotační program 
schválen na Vládě ČR. Výše alokace programu je předmětem projednání v koalici.  

Dále předala Ing. Novotná slovo RNDr. Juránkovi, Ph.D. z oddělení regionálního 
rozvoje, který informoval o tiskové zprávě paní senátorky RNDr. Seitlové, datované 
k 29. 5. 2023. Na základě pokynu předsedkyně byla připravena informace k vymezení 
HSOÚ ve Strategii regionálního rozvoje ČR 21+ (SRR ČR 21+), dále aktuální data na 
úrověň ORP a index sociálního vyloučení. RNDr. Juránek, Ph.D. sdělil, že vymezení 
HSOÚ v SRR ČR 21+ je založeno na pěti indikátorech. Dále se přednášející věnoval 
vymezení HSOÚ v Olomouckém kraji a podal informace k indexu sociálního vyloučení. 

Na závěr informovala Ing. Novotná o studiích HSOÚ v Olomouckém kraji. 

Prezentace je přílohou č. 4 zápisu. Tisková zpráva je přílohou č. 5 zápisu. 

 

7. Různé 

Mgr. Bc. Blišťanová podala informace o zaslání dopisu předsedovi Úřadu vlády na 
základě jednání Rady hospodářské a sociální dohody ČR s krajskými tripartitami.  

Dopis předsedovi Úřadu vlády je přílohou č. 6 zápisu.  

Výstup z diskuze: 

Mgr. Mochťák informoval o Národním plánu obnovy, dotačním programu na zpracování 
studií, o podpoře dostupného nájemního bydlení, kdy se předpokládá dotace a 
zvýhodněný úvěr pro obce až na 30 let. Dále informoval o dostupném nájemním bydlení 
s tržním nájemným. Ing. Novotná dodala, že dle souhrnných informací za celý Národní 
plán obnovy, které byly doručeny se očekávají změny v jednotlivých tématech, které mají 
jednotlivá ministerstva na starosti. Výrazně se upouští od něčeho jiného (jako jsou půjčky 
a PPP) než je dotační politika. 

Mgr. Mochťák dále podal informace o projektu H-blok v Hanušovicích, který počítá 
s výstavbou asi 120 bytů, tento projektu bude to mít velký dopad na ostatní obce. Ing. 
Skřivánek, Ph.D. dodal, že Charita Olomouc chce koupit 25 bytů, protože potřebují 
startovací byty. 

Ing. Skřivánek, Ph.D. sdělil, že Ministerstvo zemědělství se zabývalo problematikou 
bezobluslužných obchodů, kde je složité uhlídat prodej alkoholu. Závěrem je, že 
Ministerstvu zemědělství bude stačit identifikace občanským průkazem.  

Dále Ing. Skřivánek, Ph.D. požádal starosty, ať až budou řešit daň z nemovitosti a 
snižování/zvyšování koeficientu zemědělské plochy, tak ať starostové dosáhnou dohody 
se zemědělco.  

Mgr. Pavlas doplnil, že problematika daně z nemovitosti je velmi složitá. Starostové se 
budou rozhodovat, zda zachránit poštu a školu a nepřijít o zemědělce. 

Ing. Měřínský podotknul, že starostové nemůžou být ti, co zachraňují situaci, když vláda 
dělá takový krok. 
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Předsedkyně poděkovala všem členům za účast a diskuzi. Informovala o dalším jednání 
Komise, které proběhne dne 2. listopadu 2023 od 13:00 v zasedací místnosti č. 320 
Krajského úřadu Olomouckého kraje, pokud nebude výjezdní jednání. Ing. Novotná 
požádala členy Komise k zasílání návrhů na výjezdní jednání do 21. září 2023. Dle plánu 
práce jsou na programu jednání tato témata: 

 Informace k vyhlašovaným dotačním programům z rozpočtu Olomouckého kraje 
na rok 2024; 

 Aktuální informace o činnosti koordinátora HSOÚ; 

 Iniciace témat do plánu jednání na rok 2024. 

 

V Olomouci dne 7. 9. 2023 

 
 
 

………………………………. 
Mgr. Bc. Zdeňka Blišťanová 

předsedkyně komise 

Přílohy:  

Příloha č. 1: Informace z jednání orgánů kraje 

Příloha č. 2: Prezentace Koncepce rodinné politiky Olomouckého kraje na období 2023-
2027, aktuální a připravované nástroje podpory v oblasti sociální 

Příloha č. 3: Stručný přehled činností Komise za období 2021-2023 

Příloha č. 4: Prezentace Aktuální informace o činnosti koordinátorky HSOÚ 

Příloha č. 5: Tisková zpráva 

Příloha č. 6: Dopis předsedovi Úřadu vlády 

Příloha č. 7: Odpověď na dopis z Úřadu vlády 


